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سرویس سیاسی-
روزنامه سازندگی در گزارشی با عنوان »قانونگذاری در حاشیه« نوشت: »رئیس مجلس اعلام کرده اولویت ما در مجلس بین 
قانونگذاری و نظارت، نظارت میدانی است. مشاور سابق رئیس جمهور نیز به وی یادآوری کرده که اصلی ترین دلیل تشکیل مجلس، 

قانونگذاری است؛ و نظارت وفق قانون اساسی مختص سازمان بازرسی کل کشور است«.
نکته قابل تأمل آن است که مدعیان اصلاحات از سفر 4 روزه قالیباف به خوزستان عصبانی اند و این حرف ها را باید به حساب 
ناراحتی و نگرانی آنان از مجلس انقلابی گذاشت. ادعای آنان در حالی است که در قوانین مربوطه هم در قانون اساسی و هم در 

قانون آیین نامه داخلی مجلس بسترهای نظارتی مجلس شورای اسلامی فراهم آمده است.
عصبانیت اصلاح طلبان و به ویژه اعضای فراکسیون امید )مجلس دهم( از سفر چهارروزه رئیس مجلس به خوزستان به این دلیل 
است که در برابر افکار عمومی دستشان خالی است؛ به گمان آن ها، عملکرد انقلابی مجلس یازدهم میخ دیگری بر تابوت اصلاحات است.
روزنامه اعتماد هم در مطلبی با عنوان »انتقاد از نظارت میدانی قالیباف« به نقل از ابوطالبی مشاور سابق رئیس جمهور نوشت: 
»اولویت نخست و اصلی ترین دلیلِ تشکیل مجلس، قانون گذاری است و نظارت، وفقِ قانون اساسی مختص سازمان بازرسی کل 
کشــور در قوه قضائیه اســت. یک بار دیگر قانون اساسی را بخوانید، شاید راه را اشتباه آمده باشید. تبدیل مجلس قانون گذاری به 

مجلسِ نظارتی، همان هدفی است که مشروعه خواهان دنبال می کردند.«
نظارت، فقط مختص سازمان بازرسی کل کشور در قوه قضائیه است!

روزنامه شرق هم روز گذشته در گزارشی نوشت: »تلاش رئیس مجلس و نمایندگان برای تغییر رویکرد بهارستان از قانون گذاری 
به نظارتی صرف ]!![ در حال تبدیل شدن به چالشی جدی است که برآمده از نادیده گرفتن قانون اساسی و تفسیری متفاوت از واژه 

نظارت توسط نمایندگان مجلس است.«
به کار بردن عبارت »نظارت صرف« از همان رویکرد معمول اصلاح طلبان نشأت گرفته که به ترساندن دیگران از یک موضوع 
یا یک شخص روی می آورند. در این فقره نیز با اغراق مضحکی تلاش کرده اند که بگویند وجهه قانونگذاری مجلس دارد از میان 
می رود، حال آنکه خود این گزارش در بخشی دیگر آورده است: »رئیس مجلس در دیداری که ۲۱ خرداد با اعضای شورای نگهبان 
داشت با تأکید بر ضرورت تغییر رویکرد مجلس شورای اسلامی گفت: مصمم هستیم اولویت مجلس را از تقنین به نظارت تغییر 
دهیم؛ چراکه در بسیاری از موارد نیازی به قانون جدید نداریم و با نظارت دقیق مشکلات در حوزه اجرا حل و اعتماد مردم هم 

به نظام بیشتر می شود.«
چنان که پیداست رئیس مجلس گفته می خواهیم اولویت را تغییر دهیم یعنی اولویت اول نظارت باشد و در مرتبه دوم قانونگذاری. 
پس خبری از نظارت صرف و حذف قانونگذاری در میان نبوده است. در ادامه این گزارش آمده: »مشاور رئیس جمهور در پیامی 
توئیتری از بروز برخی رفتارها در جهت تبدیل مجلس شورای اسلامی به یک جایگاه نظارتی صرف ]!![ انتقاد کرده و نوشته است: 
اولویت نخســت و اصلی ترین دلیلِ تشــکیل مجلس، قانون گذاری است و نظارت، وفقِ قانون اساسی مختص ]!![ سازمان بازرسی 
کل کشور در قوه قضائیه است. حمید ابوطالبی، مشاور رئیس جمهور تأکید کرد: یک بار دیگر قانون اساسی را بخوانید، شاید راه را 

اشتباه آمده باشید. تبدیل مجلس قانون گذاری به مجلس نظارتی، همان هدفی است که مشروعه خواهان ]!![ دنبال می کردند.«
اما گزارش های اصلاح طلبان نیز در نوع خود جالب توجه است. چنان که خواندید این روزنامه با تأیید ادعای مشاور رئیس جمهور 
نظارت را مختص سازمان بازرسی کل کشور دانسته اما در ادامه گزارش شرق می خوانیم: »مجلس شورای اسلامی در قامت قوه 
مقننه وظیفه قانون گذاری را بر عهده دارد و در همین راستا نظارت هم بخش لاینفک این نهاد است. همان گونه که اصل هفتادوششم 
قانون اساسی مقرر داشته، مجلس شورای اسلامی حق تحقیق وتفحص در تمام امور کشور را دارد. یا اصل ۸۹ که حق استیضاح 
هیئت وزیران یا هریک از وزرا یا رئیس جمهور را به مجلس داده است؛ بنابراین نظارت جزء حقوق نمایندگان مجلس است اما این 

روزها تعریف نظارت در قانون اساسی با تفسیر نمایندگان مردم متفاوت است.«
FATF ترامپ و رد لوایح

دستاوردهای اقتصادی روحانی را بر باد دادند!
مصطفی هاشــمی طبا، فعال سیاســی مدعی اصلاحات در مصاحبه با روزنامه آرمان گفت: »طبیعتاً با توافق برجام بخشی از 
تحریم ها از بین رفت و ارتباطات بین ایران و کشورهای اروپایی آغاز شد. آقای روحانی نیز بر اساس همین روندی که جلو می رفت 
اعلام کرد که همه تحریم های باقی مانده را هم از بین خواهم برد. درنتیجه مردم یک در باغ سبزی دیدند که همه مسائل اقتصادی 

با وجود همه ارتباطات خوبی که با اروپا و کشورهای دیگر خواهیم داشت مشکلاتمان برطرف خواهد شد«.
هاشمی طبا در ادامه گفت: »درحالی که وقتی آقای ترامپ اعلام موضع کرد که ما از برجام خارج می شویم طبیعتاً کشورها 
و شــرکت هایی که ارتباطاتی با آمریکا داشتند از هرگونه همکاری خودداری کردند. حتی خودمان نیز بعضاً خودزنی هایی انجام 
دادیم مثل رد لوایح چهارگانه FATF که مسائل بانکی کشور را تحت الشعاع قرار داد و ارتباطات بانکی کشور با همه جا قطع شد. لذا 
آنچه آقای روحانی تحت عنوان رونق اقتصادی، فروش بهتر نفت، حضور شرکت های خارجی در ایران و سرمایه گذاری در کشور 

می خواست انجام دهد که همه به باد فنا رفت«.
حامیان لوایح خسارت بار FATF طوری القاء می کنند که گویا قرار بود ایران با این سازمان بین دولتی همکاری کند و منتقدان 
اجازه ندادند. این ادعای مضحک در حالی اســت که دولت آقای روحانی در ســال ۹5 توافق محرمانه ای- بدون اطلاع مجلس!- با 
FATF انجام داد و ســپس بیش از ۹5 درصد دســتورات این سازمان را اجرا کرد. این در حالی است که کشورهای دیگر تعهداتی 

به مراتب کمتر از ایران انجام دادند.
اما اجرای بیش از ۹5 درصدی دستورات FATF توسط دولت روحانی نه تنها گشایشی ایجاد نکرد بلکه خسارت های فراوانی را 
نیز به کشور تحمیل کرد. به عنوان مثال به واسطه همکاری دولت با FATF، اطلاعات تعداد زیادی از صرافی ها از کشور خارج شد و 

همین موضوع التهابات بازار ارز و گرانی دلار را در پی داشت.
از سوی دیگر برجام از اولین روز اجرا در دولت اوباما به صورت فاحش نقض شد و این روند در دولت ترامپ نیز ادامه یافت.

وضع موجود نتیجه اجرای برجام و FATF و بی توجهی دولت به اقتصاد مقاومتی و استعدادهای عظیم داخلی است.
جامعه ما تشنه عوام فریبی است!

روزنامه سازندگی همچنین در یادداشتی به قلم سید مصطفی هاشمی طبا نوشت: افشاگری های عوام فریبانه برخی از سیاسیون 
به یک دلیل روشن و واضح است؛ جامعه تشنه این ادبیات و خواهان این اطلاعات است. خود این عطش به دلیل عدم شفافیت و 

صداقت در اطلاع رسانی است.
وی در ادامه مطلب خود به موضوع نظارت بر انتخابات اشاره کرد و نوشت: شورای محترم نگهبان باید همان اندازه که نسبت به 
مسائل سیاسی، اقتصادی و اخلاقی حساس است نسبت به دروغگویی و دادن وعده های خلاف واقع و تخریب دیگران نیز حساس باشد.
هاشمی طبا که در مناظرات انتخاباتی سال ۹6 شعر معروف »ما گل های خندانیم« را دکلمه کرده بود، در این مطلب نوشت: 
انتظار می رود در بررسی صلاحیت ها شورای نگهبان به شاخصه پوپولیستی بودن افراد و رفتارهایی در این رده حساسیت داشته 
باشد و از کنار آنها به راحتی عبور نکند. شفافیت و صداقت یکی از ضروریات قوا و نهادهای حاکمه در نظام جمهوری اسلامی است 
اما مطالبه آن از سوی کسانی که کارنامه شان پر از دروغ و پنهان کاری بوده نکته نغزی است که نباید نسبت به آن بی تفاوت بود.

بی تردید توهین آشکار مدعیان اصلاحات نسبت به جامعه ایرانی، بایستی در ترازوی نقد افکار عمومی قرار گیرد؛ سؤال این 
است که چه کسانی عوام فریب بوده و هستند؟ مگر جامعه ایرانی این جملات را فراموش خواهد کرد؟ گزارش صدروزه می دهیم، 
در صد روز همه چیز را حل می کنیم، کاری می کنیم که به یارانه 45 هزارتومانی نیازی نداشــته باشــیم...آن چنان رونق اقتصادی 

ایجاد کنیم...از داخل ماشین با دیدن چهره های مردم نظرسنجی می کنم و...
علاوه بــر این، لازم به ذکر اســت آنها که با »طرح شــفافیت آرا نمایندگان مجلس« و همچنیــن قانون مربوط به »گزارش 
رئیس جمهور به مجلس« مخالفت و تلاش کردند برجام و یا قراردادهای نفتی و خودرویی و... در هاله ای از ابهام بماند نباید خود را 

به عنوان پرچم داران شفافیت و صداقت جا بزنند.
عصبانیت روزنامه اصلاح طلب

از عدم حضور رئیس جمهور در بازگشایی مدارس
روزنامه ابتکار در گزارشــی نوشــت: رئیس جمهور روز گذشته ]شنبه[ به طور رسمی سال تحصیلی جدید را آغاز کرده و در 
»حضوری غیرحضوری« دانش آموزان، کادر آموزشی و والدین را مخاطب حرف هایی تکراری و حتی کسالت بار قرار داد. این رفتار 
که طنزی تلخ و نفس گیر را به همراه داشت، دستِکم برای بخش قابل توجهی از آحاد جامعه گران آمد. چراکه اگر ستاد ملی کرونا و 
به تبع آن وزارت آموزش وپرورش مدعی اند امکانات را برای رعایت دستورالعمل های بهداشتی در مدارس مهیا کرده اند، پس جناب 
آقای رئیس جمهوری نباید از حضور در یک مدرسه با حضور حداقلی دانش آموزان و رعایت پروتکل های بهداشتی نگران باشند؛ 
و اگر این طور نیست و برگزارکنندگان این آیین چنان نگران جان رئیس جمهوری هستند که او را از حضور در این آیین نمادین 
بر حذر می دارند، پس چه توقعی از مردم دارند که جگرگوشه هایشان را راهی چنین مکان هایی کنند؟ و چرا باید کادر آموزشی 
به عنوان یکی از اصلی ترین گروه های مرجع و زحمت کش در جامعه متحمل چنین خطری شوند؟ اگر عدم حضور رئیس جمهوری 
دلایل دیگری دارد، چرا این دلایل برای مردم شرح داده نشده است؟ مگر این مردم ولی نعمتان کارگزارانشان در نهاد حاکمیت نبوده 

و نیستند؟ مگر قرار نبود آنها محرم هر تصمیمی باشند؟ و بی شمار پرسش دیگر که هرکدام چون خوره جان آدمی را می خورد.
در ادامه این مطلب آمده است: به نظر می رسد حسن روحانی دولت دوازدهم، به دلایلی پیدا و پنهان تا توانسته از جامعه و 
مردم فاصله گرفته است. اما نه او و نه احیاناً مشاورانش توجه نمی کنند که این رفتار میخ بر تابوت اعتماد عمومی کوفتن است. 
آنها یا متوجه نیســتند و یا تجاهل می کنند که این رفتارها چه پیامدهای نگون باری در پی خواهد داشــت. بد نیســت اطرافیان 
سراسر امنیتی رئیس جمهور یکبار مرور کنند که از آبان ماه ۱3۹۸ تا همین دیروز، چه اتفاقات غریبی بر سر جامعه بار شده است

دولت چاره ای جز چیدن تمام تخم مرغ هایش در سبد برجام نداشت!
روزنامه ایران دیروز گفت وگویی را با یک عضو هیئت علمی دانشگاه منتشر کرد. وی گفته است: »انتقاد می کنند که دولت 
نمی بایست تمام تخم مرغ هایش را در سبد برجام بچیند. شاید این از منظری درست باشد اما در کلیت دولت راه و چاره ای جز این 

نداشت. با این گره در سیاست خارجی، بخش مهمی از اقتصاد ما قفل بوده و خواهد بود.«
بدون برجام و سیاست خارجی منفعلانه دولت، در روز ۱/5 میلیون بشکه نفت می فروختیم اما بعد از برجام به زیر 300 هزار 
بشکه رسید. اکنون با وجود برجام، عمده مبادلات اقتصادی و مالی قفل و تحریم ها بیشتر از قبل شده است. رفتار برجام زده دولت 
به آمریکا و اروپا جرأت زیر پا گذاشــتن توافق را داد. وقتی دولتمردان از توافق به هر قیمت صحبت کردند، طبعاً حریف پالس 
امتیازگیری حداکثری را دریافت کرد. طرف غربی با این مسئله، به علاوه توجیه پیمان شکنی های غرب از طرف دولت، مطمئن 
شد که چنین دولتی برجام را رها نمی کند و نسبت به انجام تعهداتش بی اعتنایی و برجام را پایمال کرد. چه با برجام و چه بدون 
برجام، دشــمن همان دشــمن است. دولت از ابتدا می توانست عرصه مسکن را فعال و ۲50 شاخه شغلی و صنعتی را رونق دهد، 
می توانست نقدینگی را به بخش های مولد اقتصادی هدایت کند و تولید را جهش دهد، می توانست سهمیه بندی بنزین را حذف 
نکند، می توانست حقوق های نجومی پرداخت نکند، می توانست به تعامل و تجارت با همسایگان بها دهد و اقتصاد کشور و فرصت های 

شکوفایی را معطل وعده های پوچ غرب نکند.

اگرچه طی این 42 سال که از فاجعه خونین 17 شهریور و کشتار مردم مسلمان در 
میدان ژاله )شهدای امروز( می گذرد، تبلیغات سرسام آور رسانه های زنجیره ای خارجی 
که عمدتا به کانون های سلطه گر حامی شاه سابق تعلق دارند و شرکای داخلی آنها، از 
یک طرف سعی بر کم رنگ کردن حادثه فوق داشته و از طرف دیگر اسناد پشت پرده 
آن حادثه را از بین برده یا پنهان نموده اما هنوز می توان با تکیه بر اسناد تردیدناپذیر، 
به عمق فاجعه 17 شهریور و حضور نیروهای صهیونیستی در آن واقعه دست یافت. 
هنوز بسیاری از افرادی که آن حادثه را به خاطر دارند، یادشان هست پس از فاجعه جمعه 
سیاه در میدان شهدای تهران، بسیاری از نجات یافتگان آن واقعه این شایعه را با خود تکرار 
می کردند که سربازانی که به سمت مردم تیراندازی کردند، به فارسی تکلم نمی کردند. دو روز 
قبل از آن، اطلاعیه ای به در و دیوارها نصب شده بود که 3 هواپیمای اسرائیلی در پادگان جی 

تهران، کماندوهای اسرائیلی را پیاده کرده اند.)۱( 
اما حضرت امام خمینی رحمه ًْالله علیه چندی پس از واقعه خونین ۱۷ شهریور، طی سخنانی 
بر این مسئله که سربازان اسرائیلی و نظامیان سازمان های صهیونیستی داخل کشور در کشتار و 
قتل عام مردم تظاهرکننده در میدان شهدای تهران دست داشتند، صحه گذاردند. ایشان فرمودند: 
»حتی راجع به این قتل هایی که شد، به ما گفته بودند که از اسرائیل آمده ولی من سند 
درست در دست نداشتم. در چند روز پیش از این یک نفر آمد اینجا گفت که فلان آدم پیش 

من گفته است، اینها این ملت ما را با سربازهای اسرائیل کشته اند.«)۲(
براساس اسناد و روایات یاران نزدیک امام، ایشان هرگز خبرها و گزارش ها را بدون تحقیق 
از طریق نمایندگان ویژه خود، نمی پذیرفته و براساس شایعات و گفته ها، قضاوت نمی کردند. فی 
المثل در مورد شهادت آیت الله سعیدی به دست مزدوران شاه، علیرغم گزارش های مختلف و 
موثق، تا هنگامی که نماینده ایشان از ایران، خبر دقیق نیاورد و آن را با سند و مدرک خدمت 

ایشان ارائه نکرد، حاضر به صدور اعلامیه درباره شهادت آیت الله سعیدی نشدند.
به نظر می آید اظهار نظر حضرت امام )ره( درمورد حضور سربازان اسرائیلی در فاجعه ۱۷ 
شــهریور، ناظر به این مطلب هم بود که مطبوعات اســرائیل در روزها و هفته های بعد از ۱۷ 
شهریور ۱35۷ فاش ساختند اسرائیل و مقامات دفاعی این کشور به حضور سربازان اسرائیلی 

در ایران طی روزهای سرکوب مردم اشاره کرده بودند. 
روزنامه »هاآرتص« در شماره ۲3 اکتبر ۱۹۷۸، روزنامه »داوارد« در شماره های ۱0 و ۲3 
اکتبر همان سال، نشریه »هاعولام هزه« ۲۲ نوامبر ۱۹۷۸ و مجله نظامی »سیکراهودشیت« 
در شماره سوم نوامبر ۱۹۷۸ تشریح کردند که اسرائیل چگونه به تقاضای شاه، سربازان خود را 

برای سرکوب انقلابیون به تهران فرستاد.)3(
این رسانه ها نوشتند: »اسرائیل پس از افزایش موج تظاهرات مردم ایران، یک پل هوائی از 
فرودگاه »لدُ« و فرودگاه نظامی رامات داوید در نزدیکی »حیفا« برای رساندن ابزار و مهمات 
سرکوب متظاهرین برپا کرد. از جمله این ابزارها تفنگ های پخش  کننده گازهایی بود که حرکت 

و رفلکس عصبی را دچار فلج می کرد.«
این رســانه های اسرائیلی همچنین افزودند: »دولت اسرائیل یک گروهان از افراد ورزیده 
در جنگ های پارتیزانی و ســابوتاژ و سرکوب شهری به تهران ارسال داشت. این گروهان تابع 
اداره اطلاعات ارتش اسرائیل  بود که با اجازه نهائی »شین.بت« )اداره اطلاعات و ضداطلاعات 
نخست وزیری  اسرائیل( بایستی عمل می کرد. فرمانده این گروهان »رهبعام زیبکی« بود که پیش 
از این فرمانده بخش  میانه اسرائیل در دهه ششم و سپس مشاور نخست وزیر در مسائل مبارزه با 

تروریسم و کاربرد مهمات مخصوص و تکنیک های آن در این زمینه گردید.« 
در ادامه گزارش های این مطبوعات آمده بود که این واحد به وســیله هواپیماهای شرکت  
»ال عال اســرائیل« به تهران منتقل شــد و در وقت خود در سرکوب تظاهرات در شهرهای  
بزرگ ایران موفق گردید. در این گروهان تعداد زیادی افراد یهودی-ایرانی که زبان فارســی  
خوب می دانستند نیز وجود داشت. به علاوه کلیه افراد این گروهان در تهران ملبس به لباس  

نظامی ارتش ایران شدند. 
کارشناسان نظامی اسرائیل و افرادی از تشکیلات پنهان صهیونی ایران مانند سازمان بنی بریت 
)که به عنوان دفاع نظامی از اقلیت یهود در ایران و اعزام به اســرائیل تشکیل شده بودند( در 
تهران به گروهان اعزامی اسرائیل ملحق شدند. مسئولین ایرانی برای کتمان این موضوع شایع 
کردندکه افراد این گروهان از بلوچســتان ایران هستند. علاوه بر این، از پایگاه کوچک نظامی 
نزدیک آبادان و بندرعباس که توسط اسرائیل اداره می شد برای تمرین کادرهای ضد شورش  

شهری استفاده گردید.)4(
دستور شاه: به سرهاشان شلیک کنید!

طی ســال های اخیر، رسانه های بیگانه و حامی رژیم شاه سعی داشته اند با تطهیر مزدور 
وابسته و جنایتکاری همچون محمدرضا پهلوی، از وی عنصری ملایم و وطن پرست و مخالف با 
سرکوب مردم بسازند و ادعا کنند که شاه دیکتاتور به خاطر جلوگیری از کشتار مردم، ایران را 
ترک کرد! اما قتل عام میدان ژاله تهران در ۱۷ شهریور ۱35۷ نشانگر اوج ددمنشی و سبعیت 

رژیم شاه بود و ابطال کننده این ادعای پوچ که گویا شاه از کشتار مردم پرهیز داشته است. 
براســاس سند موجود از دستورالعمل ژاندارمری شاهنشاهی برای حمایت از شهربانی ها 
در تاریخ 3۱ مرداد ۱35۷ )یعنی کمتر از 3 هفته مانده به جمعه خونین( که به تایید شخص 
محمدرضا هم رسیده، نیروهای نظامی از هرگونه تیراندازی هوایی منع شده و دستور داشتند 

که به سر تظاهرکنندگان یا به قول خودشان شورشیان تیراندازی نمایند!)5(
شاید از همین رو بود ، خبرنگار روزنامه گاردین که خود شاهد ماجرا بود ، در توصیف جمعه 

سیاه تهران در ۱۷ سپتامبر ۱۹۷۸ یعنی ۹ روز پس از آن واقعه شوم نوشت:
 »...منظره به میدان اعدام شــباهت داشــت. نظامیان مردمی را که تظاهرات ضد رژیم 

می کردند به گلوله بستند...«
خبرنگار بخش انگلیسی روزنامه لوموند نیز در همان تاریخ نوشت : 

»...جمعه ۸ سپتامبر ، خونین ترین روزی بود که ایران بعد از ژوئن ۱۹63 داشته است...«
گزارش دوم گاردین به نقل از مخبر اخراجی خانم »لیتزر گود« بود که نوشت : 

»...تصمیم شــاه در به کار گرفتن اســلحه به صورت یک نمایش از بیرحمی و سفاکی و 
زورگویی باعث نفرت بیشــتر ایرانیان شده است. یک مهندس جوان می گفت، شاه دوباره به 
گلوله متوسل شد، چون راه دیگری جز این نمی شناسد.فاجعه درست در ساعت ۹/۲0 دقیقه 
روز جمعه در میدان ژاله اتفاق افتاد، سربازان به سوی جمعیتی حدود 5000 زن و مرد جوان 

که معترض به رژیم شاه بودند ، آتش گشودند...«
خبرنگار روزنامه لوموند نیز در گزارش خود در توصیف از جمعه سیاه در تاریخ ۱۷ سپتامبر 
همان سال نوشت :  »...شایعات در شهر حکایت از فرود آمدن سه هواپیمای حامل کماندوهای 
اسرائیلی در فرودگاه مهرآباد در چهارشنبه شب می کرد و آنها عامل کار کثیفی بودند که سربازان 

ایرانی حاضر به انجام آن نشدند...« 
رسانه های زنجیره ای بیگانه و اذناب آنها در داخل کشور طی این سالها همواره سعی داشته اند، 
رقم شهدای ۱۷ شهریور ۱35۷ را بیش از ۸0 یا ۹0 نفر ذکر نکنند و متاسفانه حتی براساس 
لیست اسامی بنیاد شهید بر چنین آمار تخیّلی صحه گذارند در حالی که شاهدان قتل عام ۱۷ 
شهریور می توانند شهادت بدهند که در آن روز، بسیاری از اجساد که در کنار خیابان برروی 
هم افتاده یا درون جوی های آب رها شده بود، توسط کامیون های نظامی از میدان خارج شد 
و حتی سخن از دفن بسیاری از اجساد در دریاچه نمک قم به میان آمد. بنابراین آن شهدای 
بی نام و گمنام که بعضا خانوادگی به شهادت رسیده بودند یا بستگان آنها، دیگر سند یا مدرکی 
برای ثبت در دفتر بنیاد شهید نداشتند. اما برخی از اسناد و فیلم های مستندی که در همان 
روزها از لیســت های بهشــت زهرا منتشر شد و هنوز هم موجود است، ارقام بالای 4000 نفر 

)اغلب بدون درج اسم( را از آن واقعه ثبت کرده است. 
پس از همین قتل عام وحشــیانه رژیم شــاه در ۱۷ شهریور بود که بازهم سیل پیام های 
حمایت و پشــتیبانی از سوی حکومت آمریکا و دیگر دول غربی به سوی کاخ نیاوران سرازیر 
گردید. روز ۹ سپتامبر یعنی درست یک روز پس از جمعه سیاه، جیمی کارتر که برای برقراری 
سازش سادات با اسرائیل در کمپ دیوید به سر می برد، از همان جا به شاه تلفن زد و در یک 
تماس 5 دقیقه ای ضمن تاکید بر روابط دوستانه دو کشور و ابراز نگرانی از حادثه ۸ سپتامبر، 
آرزو کرد که شاه بر مشکلات فائق آید. چند ساعت بعد نیز کاخ سفید بیانیه ای صادر نمود که 

بر اهمیت دوستی و روابط دو کشور ایران و ایالات متحده آمریکا تاکید شده بود.
____________________________

۱ - سند ساواک – شماره ۲0/55۲۱6-  ف ۲۱- 6/۱6 -
۲ - سخنرانی امام خمینی رحمه ًْالله علیه – ۲4 دی ماه ۱35۷ برابر با ۱5 صفر ۱3۹۹- صحیفه 

امام – جلد 5 – صفحه 46۲
3 - اسناد طبقه بندی شده وزارت امور خارجه، کارتن 5، پرونده ۱3-۲۱0، قسمت اول، ۱35۷
4 - اسناد طبقه بندی شده وزارت امورخارجه، کارتن ۱۸، پرونده 5-۱۷0، قسمت پنجم، ۱35۷ 
و همچنین  تلگراف رمز مورخ ۱35۷/۱0/۱5، شماره ۱۸4۹۱، کارتن ۱۸ از اسناد طبقه بندی شده 

وزارت امور خارجه، پرونده ۲۷0-5
5 - گزارش فرمانده ژاندارمری به محمدرضا پهلوی، آخرین ارتشبد عباس قره باغی به روایت 

اسناد - مرکز اسناد انقلاب اسلامی، چاپ اول، بهار ۱3۸6، صفحات ۲06 و ۲۹۷

درمکتب امام

خاطره هفدهم شهریور زنده است و خواهد بود
ســالروز هفدهم شهریور که گزارشــگر جنایات شاهنشاهی ضدانسانی و 
اســلامی اســت و از ایام الله و نشــانگر مقاومت و شــجاعت و ایستادگی ملت 
در مقابل ســتمگران و جنایتکاران اســت، در خاطره ملت مبــارز ایران زنده 
اســت و زنده خواهد بود. ملت شــجاع و رزمنده ایــران در آن روز و روزهای 
اختناق و جنایت به دســت دژخیمان شــاه مطرود، نشــان داد که تا رسیدن 
 بــه هد ف های انســانی- اســلامی خــود چون ســدی آهنین ایســتاده و از 
قتل عام ها و کشــتارهای وحشیانه دسته جمعی هراس به خود راه نداده و راه 

خود را شجاعانه ادامه می دهد.
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 سخنگوی قوه قضائیه تشریح کرد

جزئیات استجازه ریاست قوه قضائیه از رهبر انقلاب 
درباره استمرار فعالیت دادگاه های ویژه مفاسد اقتصادی

سخنگوی قوه قضائیه گفت: در شعب 
عناصر  اتهامات  به  قاطع  به صورت  ویژه 
دانه درشت رسیدگی می شود، ولی موارد 
اخلال جزئی به این دادگاه ها نخواهد آمد 
تا این دادگاه ها با فراغ بال به پرونده های 

مهم مفاسد اقتصادی رسیدگی کنند.
به گزارش میزان، غلامحسین اسماعیلی 
در نشســت خبری، کــه به منظــور تبیین 
»موافقت رهبر معظم انقلاب با تداوم فعالیت 
شــعب ویژه رسیدگی به پرونده های مفسدان 
اقتصادی با لحاظ برخــی اصلاحات« برگزار 
شــد، با تبیین اســتجازه ریاست قوه قضائیه 
از محضــر مقام معظم رهبــری در ارتباط با 
اســتمرار فعالیت دادگاه های انقلاب اسلامی 
ویژه رســیدگی به اخــلال در نظام اقتصادی 
کشــور، اظهار کرد: اراده برخورد با فســاد تا 
زمانی که مفاســد وجود داشته باشد هیچ گاه 
تغییر نخواهد کرد. زمانی رویکرد و برنامه های 
عملیاتــی مــا تغییر پیــدا خواهــد کرد که 
زمینه های بروز فســاد در جامعه از بین رود و 

مردم شاهد بروز انواع مفاسد نباشند.
اســماعیلی تأکید کرد: دو سال قبل بنا 
به ضرورت های اجتماعی، ریاســت وقت قوه 
قضائیه از مقام معظم رهبری درخواست کرد 
که با اجازه ایشــان شــعب ویژه رسیدگی به 
اخلال در نظام اقتصادی تشــکیل شود که با 
شرایط مندرج در آن استجازه و با موافقت مقام 

معظم رهبری، این کار انجام شد.
سخنگوی قوه قضائیه گفت: امروز کماکان 
شــاهد جنــگ اقتصادی دشــمن و شــاهد 
سودجویی برخی از سودجویان و فرصت طلبان 
هستیم. با درک این شرایط و با هدف استمرار 
مبارزه قاطع، سریع، قانونمند و توام با عدالت، 
تشخیص مقامات قوه قضائیه در این بود که در 
شــرایط فعلی باید این دادگاه ها استمرار پیدا 
کند و ضمن استمرار این دادگاه ها، ما تمامی 
تلاشمان این باشد که نحوه برگزاری دادگاه ها 
انطباق کامل با ضوابط و مقررات قانونی داشته 
باشــد و هرکجا هم که نیاز به اصلاح قانونی 
دارد از مجرای قانونگذاری و از مجلس شورای 

اسلامی اصلاح قانون را تقاضا خواهیم کرد.
اسماعیلی اظهار داشت: ما به این نتیجه 
رسیدیم که می شود با اصلاح برخی از رویه ها 

و با اســتمرار قاطعانه رسیدگی ها انتقادی که 
برخی از دلســوزان و علاقه مندان به نظام از 
این دادگاه ها داشتند را برطرف کرد و مبارزه 
با مفاســد اقتصادی را نیز شدت بخشید؛ بر 
این اســاس متنی تهیه شد و به محضر مقام 
معظم رهبــری تقدیم گردید؛ رویکرد اصلی، 
مبارزه جدی با مفاســد اقتصادی اســت و از 
فردا دادگاه ها کمــاکان به کار خود با برخی 
از اصلاحاتــی که بدان  اشــاره می کنم ادامه 

خواهند داد.
سخنگوی دستگاه قضا بیان داشت: یکی 
از اصلاحاتی که در این پیشنهاد تقدیم شد و 
مورد موافقت قرار گرفت این بود که دادگاه های 
ما که شعبه ای از دادگاه انقلاب بودند، توسعه 
صلاحیت پیــدا کنند؛ یعنــی هم صلاحیت 
دادگاه انقلاب را داشته باشند و هم صلاحیت 
دادگاه های کیفری یک و دادگاه های کیفری 

۲ را دارا باشند.
وی ادامه داد: اعمال اصلاحیه مزبور برای 
این بود کــه ما مواجه بودیم که گاهی اوقات 
به لحاظ اختلاف در صلاحیت ها، پرونده بین 
شعب دادگاه در وضع جدید رد و بدل می شد 
یا اینکه اتهامات متعددی برای متهمان مطرح 
می شــد؛ برخی از اتهامات را این شعب ویژه 
رســیدگی می کردند، اما در رابطه با اتهامات 
دیگــر می گفتند که در صلاحیت ما نیســت 

و به دادگاه کیفری یک یا کیفری ۲ بروند.
اسماعیلی گفت: اگر قرار بر این است که 
ما مبارزه با مفاسد اقتصادی را جدی، قاطع و 

سریع انجام دهیم نباید پرونده تجزیه شود و از 
این شعبه دادگاه به شعبه دیگر دادگاه برود؛ لذا 
در وضعیت جدید دادگاه های ما هم صلاحیت 
دادگاه انقلاب را دارند و هم صلاحیت دادگاه 
کیفری یک و هم صلاحیت دادگاه کیفری ۲ را 
دارا می باشند و به اتهامات متعددی که در این 
پرونده ها مطرح می شود فوراً و یکجا رسیدگی 

می شود و یک دادنامه صادر می شود.
سخنگوی دستگاه قضا اظهار داشت: نکته 
دیگری که در این اصلاحیه اعمال شــده آن 
اســت که ما مواجه با این شدیم که به لحاظ 
عنوان کلی اخلال در نظام اقتصادی و گسترده 
بودن مصادیق اخــلال در نظام اقتصادی در 
قانــون مبارزه با اخلالگران در نظام اقتصادی 
کشور که شامل اخلالگران کلان و همچنین 
شامل موارد جزئی اخلال شامل برخی موارد 
احتکار و برخی از شرکت های هرمی  و امثال 
آن می شــد، کثرت مــوارد اتهامــی و دایره 
شــمول این قانون باعث ارجــاع پرونده های 
ســبک و کم اهمیت به این دادگاه ها شــده 
بود و کثــرت پرونده ها آن نتیجه ای را که ما 
تعقیب می کردیم که دادرسی ها سریع انجام 
شــود را با تأخیر مواجه می کرد. لذا مقرر شد 
موارد اخــلال جزئی در نظــام اقتصادی در 
سایر دادگاه ها رسیدگی شود و این دادگاه ها 
صرفاً بــه موارد اخلال عمده و کلان در نظام 
اقتصادی رسیدگی کنند و ممحض شود برای 
رســیدگی به پرونده دانه درشت ها و کسانی 
که واقعاًً اقدامات مجرمانه آنها در معیشــت و 

زندگی مردم و نظام اقتصادی کشــور اخلال 
ایجاد کرده است.

وی تصریح کرد: بنابراین در شــعب ویژه 
به صورت قاطع به اتهامات عناصر دانه درشت 
رسیدگی می شود، ولی موارد اخلال جزئی به 
این دادگاه هــا نخواهد آمد تا این دادگاه ها با 
فراغ بال به پرونده های مهم مفاسد اقتصادی 

رسیدگی کنند.
اسماعیلی با بیان اینکه در اصلاحیه اخیر 
برخی از  اشــکالات و ایرادات و انتقاد هایی که 
به استجازه و مقررات قبلی بود، برطرف شد، 
گفــت: از جمله این انتقادات این بود که چرا 
وکلا در این پرونده ها محدود هســتند و یک 
انحصــار وکالت برای جمعــی از وکلا ایجاد 
شده است؛ در اصلاحیه جدید انحصار وکالت 
برداشته شد و همه وکلا چه وکلای کانون وکلا 
و چه وکلای مرکز وکلا و مشاوران قوه قضائیه 
می توانند در دادگاه های رســیدگی کننده به 
اخلال در نظام اقتصادی وکالت کنند و دیگر 
انحصار وکالت و شــرایط منــدرج در تبصره 
مــاده 4۸ قانــون آیین دادرســی کیفری را 

نخواهند داشت.
وی در ادامــه گفت: صرفــاً پرونده هایی 
در این دادگاه ها رســیدگی خواهد شــد که 
تشکیل پرونده مربوط به بعد از استجازه اول 
یعنی مردادماه ۹۷ باشــد و پرونده های قبل 
اگر قبلًاً به دادگاه آمده رســیدگی می شــود 
وگرنه پرونده ها بایستی همانند سایر پرونده ها 
در ســایر دادگاه ها و مراجع قضایی ذی ربط 
رسیدگی شــود؛ بنابراین این مصوبه همانند 

قوانین عطف به ماسبق نخواهد شد.
اسماعیلی در ارتباط با اعتراض به آرای 
دادگاه های ویــژه نیز، گفت: همه این  موارد 
تابــع قانون آیین دادرســی کیفری خواهد 
بود و تفاوتی بین موارد اعتراض، رســیدگی 
به اعتراض، تخفیف مجازات، تعلیق مجازات 
در ایــن دادگاه هــا و ســایر دادگاه ها وجود 
نخواهد داشت و آنچه قانون مقرر داشته در 
ایــن دادگاه ها هم اعمال خواهد شــد. البته 
احکام این دادگاه ها جز در موارد اعدام تماماً 
قطعی اســت؛ چرا کــه دادگاه با 3 قاضی از 
قضات دارای بیش از ۲0 سال سابقه قضایی 

برگزار می شود.
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منظره میدان ژاله
 به میدان اعدام شباهت داشت

فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران گفت: سامانه دفاع نقطه ای 
روی ساحل تست و آزمایش های آن انجام 
شده، بعد آن را بر روی سکوهای شناور 
بردیم، در آنجا تست و آزمایش کردیم، 
بعد هم آن را روی ناوشکن البرز، سهند و 
همین طور ناوشکن های دیگر نصب کردیم 
و ناوشکن های ما یکی، یکی به این سامانه 
دفاع نقطه ای مجهز شدند که به نوعی 

آخرین لایه دفاعی است.
امیر دریادار حســین خانزادی، فرمانده 
نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
در گفت وگو با مهر اظهار داشت: در همین زمان 
که با شما در حال صحبت هستم، ناوگروه 6۹ 
نداجا در خلیج عدن مشغول مأموریت است، 
تلاش هــای نظامی ما در دریا در دوران کرونا 

حتی افزایش هم پیدا کرده است.
وی خاطرنشــان کرد: ما سال گذشته در 
نیروی دریایی ارتش، رونمایی از پهپاد عمود 
پرتاب پلیکان را داشتیم و اکنون توانایی های 
آن را بهینه کرده ایم و در آینده نزدیک ممکن 

است ارائه ای داشته باشیم، این موضوع برای 
دشمنان باید غافلگیر کننده باشد.

ارتــش  دریایــی  نیــروی  فرمانــده 
جمهــوری اســلامی ایــران بیان داشــت: 
کارخانجات نداجا ظرفیت بسیار بزرگی دارند 
که نیروی دریایی ارتش از آن برخوردار است و 
مقام معظم رهبری بارها بر این ظرفیت بزرگ 
تأکید کردند که حتماً بایستی از این ظرفیت 
اســتفاده شــود. ما از این ظرفیت در ساخت 
شناورهای نظامی سطحی و زیرسطحی استفاده 
کردیم و این کار را به صورت هماهنگ با وزارت 
دفاع پیش بردیم، یعنی اگر شناوری ساخته 
می شود محصول یک همکاری مشترک است.
 : گفــت ی  د ا نــز خا میــر  ا
توانایی هــای  کارخانجات نداجا ظرفیــت و 
زیادی دارد که در این سال ها انباشت بیشتری 
پیدا کرده است. از لحاظ نیروی انسانی تحصیل 
کرده تا مقطع دکترا دوره آموزشی در نیروی 
دریایی وجود دارد، همچنین در کشتی سازی، 
تسلط به فناوری ساخت تجهیزات و تسلیحات 
دفاعی پیشــرفت بســیاری کرده ایم و از آن 

ظرفیت برای بهینه سازی وسایل و تجهیزات 
استفاده می کنیم.

وی درباره آخرین وضعیت ناوشــکن دنا 
گفت: دنا از روی سکوهای ساخت پایین آمده 
و موتورهایش راه اندازی شــده و بســیاری از 
سامانه ها و زیرسامانه هایش فعال شده است 
و ان شــاءالله به زودی اخبــار خوبی راجع به 

دنا می شنویم.
فرمانده نیــروی دریایی ارتش جمهوری 
اســلامی ایران افزود: ناوشکن دماوند جدید 
هم همیــن وضعیــت را دارد، یک بار به آب 
انداخته شد که جزئی از فرآیند ساخت است، 
تنش گیری های ســازه انجام شده، تجهیزات 
اصلی، موتورها و خطوط شــافت نصب شده 
همچنین یک پروانه در سینه آن نصب شده 
است که قدرت مانور را افزایش می دهد و برخی 
از تســلیحات آن هم نصب شده است. درباره 

دماوند هم اخبار خوب در راه است.
امیر خانزادی خاطرنشــان کرد: ساخت 
ناوشکن سنگین امروز در اولویت نیروی دریایی 

قرار گرفته است.

وی با بیان اینکه چند ســالی اســت که 
فناوری سامانه دفاع نقطه ای در داخل کشور 
با سرعت پیگیری شده و به رشد و بلوغ رسیده 
است، گفت: این سامانه تولید شده، روی ساحل 
تست و آزمایش های آن انجام شده، بعد آن را 
بر روی سکوهای شناور بردیم، در آنجا تست 
و آزمایش کردیم، بعد هم آن را روی ناوشکن 
البرز، سهند و همین طور ناوشکن های دیگر 
نصب کردیم و ناوشکن های ما یکی، یکی به 
این ســامانه دفاع نقطه ای مجهز شدند که به 

نوعی آخرین لایه دفاعی است.
فرمانده نیــروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران اظهار داشت: در بعضی از کشورها 
اســم این ســامانه را دروازه بان گذاشته اند، 
موشکی که از لایه های دفاعی مختلفی عبور 
کند، این ســامانه مثل یک دروازه بان کاملًاً 
هوشمندانه ایستاده و شــروع منهدم کردن 
موشــک می کند. دیواره بزرگ آتش درست 
می کند و چهار تا شش هزار گلوله در دقیقه 
می زند و در همان چند ثانیه آغازین موشک 

را منهدم می کند.

امیر خانزادی خبر داد

تجهیز ناوشکن سهند به سامانه دفاع نقطه ای

معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
و رئیس  بنیاد ملی نخبگان گفت: میزان 
مهاجرت نخبگان از ایران نه تنها کاهش 
یافته بلکه روند بازگشــت نخبگان به 
کشور در برخی مواقع تا دو برابر افزایش 

یافته است. 
سورنا ســتاری، در نشســت خبری با 
اصحاب رسانه آذربایجان غربی با بیان اینکه 
۷0 هزار نفر تحت عنــوان جامعه نخبگان 
بــرای ایجاد شــرایط لازم جهت رشــد و 
نقش آفرینی در توسعه کشور رصد می شوند، 
اظهار داشت: طی پیش بینی های انجام شده 
در سال جاری 500 نخبه از ۲00 دانشگاه 
برتر جهان به کشــور بازخواهند گشــت تا 
اندوخته هــای علمی خود را در راســتای 

پیشرفت ایران به کار گیرند.
وی ادامه داد: احســاس بر این بود که 
در ایام کرونا میزان خروج نخبگان از کشور 
افزایــش یابد ولی این موضــوع نه تنها رخ 
نداد بلکه از ســویی بازگشــت نخبگان به 

ایران افزایش یافته است.
 رئیس  بنیاد ملی نخبگان با اشــاره به 
افزایش بازگشت نخبگان به کشور در دولت 
تدبیــر و امید افزود: مردادماه ســال جاری 
میزان بازگشت نخبگان به ایران در مقایسه 
با مدت مشابه ســال گذشته نزدیک به دو 

برابر افزایش یافته است.

ستاری در رابطه با نخبگان بازگشته به کشور 
گفت: بیشتر این افراد در شرکت های دانش بنیان 
مشغول فعالیت هستند و بخشی نیز به عنوان 

هیئت علمی جذب دانشگاه ها می شوند.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
کتاب ســالنامه مهاجرت ایرانیان را منبعی 
ارزشمند برای بررسی روند مهاجرت ایرانیان 
دانست و افزود: آمار درج شده در این کتاب 
از منابــع خارجــی تامین شــده و رفرنس 
ارزشمندی در این رابطه محسوب می شود.

رئیس  بنیاد ملی نخبگان با بیان اینکه 
قبل از آغاز دولت تدبیر و امید، عملا چیزی 
وجود  دانش بنیــان  شــرکت  تحت عنوان 
نداشــت، گفت: اتفاقات خوبی در توســعه 
تعداد شــرکت های دانش بنیان رخ داده به 
طوری که هم اینک پنج هزار و 300 شرکت 
دانش بنیان در حوزه های مختلف در کشور 

فعال است.
وی افزود: فعالیت این شــرکت ها نشان 
از بــروز اتفاق های خــوب در حوزه اقتصاد 
دانش بنیان اســت و توانســته درآمدزایی 

خوبی به همراه داشته باشد.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
و رئیس بنیاد ملی نخبگان گفت: شرکت های 
دانش بنیان فعال در کشــور توانستند طی 
یک سال گذشــته محصولات تولیدی خود 
را بــه ارزش ۱۲0 هزار میلیــارد تومان به 

فروش برسانند.
ســتاری با ابــراز خرســندی از بزرگ 
شــدن شــرکت های دانش بنیان و حضور 
آنان در چرخــه اقتصادی، بیان کرد: تقابل 
اســتارت آپ ها با بازیگران اقتصاد ســنتی 
چالشــی اســت که باید هرچه ســریعتر 
برطرف شــود چرا که این دو می توانند در 
کنار یکدیگر مکملی برای توســعه اقتصاد 

کشور باشند.
وی همچنیــن از افزایــش فعالیــت و 
ایام  درآمدزایی شرکت های دانش بنیان در 
شــیوع کرونا خبرداد و اظهار داشت: دولت 
مصمم به ایجاد زیرساخت لازم برای توسعه 

شرکت های دانش بنیان است.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
با اشاره به ارزش شــرکت های دانش بنیان 
حاضر در بورس نیز اظهار داشت: 4۱ شرکت  
دانش بنیان وارد ســازمان بورس شــده اند 
و ارزش این شــرکت ها بیش از ۲۸0 هزار 

میلیارد تومان است.
ستاری ادامه داد: باید به این امر توجه 
شــود که اقتصاد دانش بنیان زمانی محقق 
می شــود که همگی خواســتار این بخش 
باشند و باید توجه شود که با زور پول توسعه 

دانش بنیان جلو نمی رود.
وی با بیان اینکه ثبت ایده کار سختی 
است که در بسیاری از مواقع ممکن نیست، 

گفت: در همین راســتا ثبت ایده در بورس 
راه اندازی شده و فروش مناسبی نیز داشته 
است؛ این اقدام برای کسانی مفید است که 
ایده های مناســبی دارند ولی تمایلی به کار 

اقتصادی ریسک دار ندارند.
وی همچنین به حمایت معاونت علمی 
رئیس جمهوری از شرکت هایی که اقدام به 
آمــوزش اســتارت آپ در مناطق می کنند، 

 اشاره کرد.
رئیس  بنیاد ملی نخبگان با اعلام اینکه 
شش شرکت دانش بنیان برای کشف و تولید 
واکسن کرونا در حال تلاش هستند، گفت: 
در همین راستا سه شرکت به دستاوردهای 

ارزشمندی دست یافته اند.
وی ادامه داد: هرگونه نشر مطالب مربوط 
به واکســن کرونا به عهده وزارت بهداشت 
اســت و ما به بیان همیــن اندازه اطلاعات 

بسنده می کنیم.
ســتاری با بیان اینکــه از دومین ماه 
شیوع بیماری کرونا در کشور تمامی لوازم، 
تجهیــزات و داروهای مــورد نیاز در داخل 
کشــور تولید می شــود، افــزود: تجهیزات 
پزشــکی، کیت های تســت کرونا، دستگاه 
سی تی اسکن، تب ســنج دیجیتالی، ماسک 
و تمامی داروهای مورد نیاز جهت تســریع 
روند درمانی مبتلایــان به کرونا همگی در 

داخل کشور تولید می شود.

معاون رئیس جمهور: 

میزان بازگشت نخبگان به كشور ۲ برابر افزایش یافته است

فرمانده نزاجا گفت: نقشه خوبی برای 
مرزها طراحی شــده و در سری اول آن 
احداث 10 پادگان ویژه پیش بینی شده است 
که اولین آن را چند روز پیش افتتاح کردیم 
و 9 پادگان دیگر نیز به مرور احداث می شود.
امیر کیومرث حیدری، فرمانده نیروی زمینی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران در حاشیه مراسم 
احداث ساختمان جدید مدیریت حفظ آثار نزاجا 
و در جمع خبرنگاران گفت: با توجه به تاکیدات 
فرمانده معظم کل قوا نگاه ما به نهضت قطعه سازی 
به عنوان یک مسئله بسیار مهم و همانند فروع 
دین بوده اســت و به عنوان یک نهضت الهی به 

آن نگاه کرده ایم.
به گزارش تســنیم، وی خاطرنشــان کرد: 
توانستیم در حوزه قطعه ســازی به خودکفایی 
برســیم و امروز در چرخه دفاع زمینی محتاج 
بیگانگان نیســتیم، نیروی زمینی توانمندی و 

توانایــی لازم را دارد که در حوزه قطعه ســازی 
بنابر اراده فرمانده معظم کل قوا به کشــورهای 

دوست کمک کند.

امیــر حیــدری دربــاره رونــد برگزاری 
رزمایش های نیروی زمینی ارتش اظهار داشت: 
نیروی زمینی هر سال رزمایش های مشترک و 

تخصصی را جهت ارتقای آمادگی نیروهای خود 
برگزار می کند که در این رزمایش ها تاکتیک های 
خــاص و ســلاح های ویژه مورد اســتفاده قرار 

می گیرند.
فرمانــده نیروی زمینــی ارتش جمهوری 
اســلامی ایران در ادامه به حضور نیروی زمینی 
ارتش در مرزهای شرق کشور اشاره کرد و گفت: 
نیروی زمینــی در مرزهای غرب و جنوب غرب 
مســتقر بود و از سال گذشته در شمال شرق و 
شرق نیز مستقر شده و به همین دلیل نیازمند 
بودیم پادگان هایی که قابلیت تاکتیکی ویژه داشته 
باشند را احداث کنیم تا بتوانیم به خوبی از مرزها 
دفاع کنیم، بنابر برنامه ریزی های انجام شده، نقشه 
بسیار خوبی برای کل مرز طراحی شده و در سری 
اول آن احداث ۱0 پادگان ویژه پیش بینی شده 
است که اولین آن را چند روز پیش افتتاح کردیم 

و ۹ پادگان دیگر نیز به مرور احداث می شود.

امیر حیدری: ۱۰ پادگان ویژه مرزی احداث می شود

موضوعــات منطقه ای، دوجانبه و مســائل 
بین المللی در دیدار وزرای دفاع ایران و هند مورد 

بررسی قرار گرفت.
راجنات سینگ، وزیر دفاع هند سفر و دیدار خود 

با مقام های دفاعی ایران را مفید و پربار توصیف کرد.
وی در پیامی که در صفحه توییتر خود منتشر کرد، 
با اشــاره به سفر خود به ایران و دیدار با سرتیپ »امیر 
حاتمی« وزیر دفاع جمهوری اســلامی ایران نوشــت: 
»دیدار بسیار پربار و مفیدی با وزیر دفاع ایران، سرتیپ 
امیر حاتمی در تهران داشتم. ما درباره موضوعات امنیت 
منطقه ای از جمله افغانستان و دیگر مسائل مربوط به 

همکاری های دوجانبه بحث و گفت وگو کردیم«.
پایگاه اطلاع رســانی وزارت دفاع ایران نیز گزارش 
کرد که راجنات سینگ پس از سفر به مسکو و دیدار با 
مقام های دفاعی این کشور، به ایران سفر کرد و با سرتیپ 

امیر حاتمی دیدار و گفت وگو کرد.
طبق گزارش وزارت دفاع ایران، موضوعات منطقه ای، 
دوجانبه و مسائل بین المللی در دیدار وزرای دفاع ایران 

و هند مورد بررسی قرار گرفت.
وزارت دفاع هند روز شــنبه اعــلام کرد با طرف 
چینی درخصوص کاهش تنش هــای مرزی به توافق 

رسیده است.

در دیدار امیر حاتمی و وزیر دفاع هند انجام شد

بررسی موضوعات امنیت منطقه ای 
و مسائل مربوط به همکاری های دوجانبه ایران و هند


